
 
 

 

 

Изказване на омбудсмана Мая Манолова на VIII конгрес на КНСБ  

 

НДК, 2 май 2017 г. 

 

 

Уважаеми г-н президент на Конфедерацията на независимите синдикати 

в България, уважаеми дами и господа, лидери и членове на ръководства на 

политически партии, на парламентарни групи, уважаеми представители на 

работодателски организации, уважаеми дами, уважаеми господа, благодаря за 

поканата!  

За мен е чест да бъда гост на този наистина висок форум – 8-ия конгрес 

на КНСБ, ценни и почтени партньори на институцията на омбудсмана.  

През годините българското законодателство и администрацията 

направиха не малко за защитата на интересите на инвеститорите и на бизнеса. 

И това, разбира се, е добре, но не съвсем, не напълно. Защото се постигна 

дисбаланс между интересите на работодателите за сметка на интересите на 

работниците и на наемния труд. И това е истинският проблем днес. В трудовото 

законодателство има огромно отстъпление от социалните права, гарантирани от 

българската конституция. По отношение на правата на работниците, по 

отношение на трудовите възнаграждения, по отношение на безопасните и 

здравословни условия на труд. Трябва да се каже високо и ясно – бизнесът е 

важен и трябва да бъде насърчаван от държавата, но над всичко е човешката 

личност, нейното достойнство и нейните права. Това е основна конституционна 

повеля, която е записана още в ценностната рамка на българската Конституция, 

в нейния Преамбюл. И след това е въплътена последователно във всички 

конституционни разпоредби, уреждащи отношенията между държавата и 

нейните граждани.  

България е социална държава и това не е просто декларативно обещание 

записано ей така за „красота“ в Конституцията. Гарантираните социални права 

са един от фундаментите на правовата държава и трябва да бъдат защитавани 

приоритетно. Това означава, че интересите на работниците трябва да бъдат 

поставени наравно и даже и над интересите на работодателите, че държавата 

трябва да ги защитава с целия си ресурс, защото социалната държава освен 

всичко друго означава защита на слабите срещу силните икономически.  

Затова ролята на синдикатите, а всъщност и на омбудсмана, е не да 

бъдем консенсусни партньори на държавата и на работодателите, а коректив – 



последователен, безкомпромисен защитник на правата на наемния труд, на 

хората на труда.  

Затова буквално в първите часове от работата на новото Народно 

събрание, заедно с г-н Пламен Димитров, заедно с КНСБ, внесохме пакет от 

законодателни промени, насочени срещу „модерното робство“, срещу 

неплащането на заплати, невнасянето на осигуровки, забавянето на плащането 

на извънреден труд, на нощен труд, срещу неизпълнението на социалните 

ангажименти от страна на някои работодатели. Защото наистина буквално 

ежедневно и аз като омбудсман, и синдикатите, и КНСБ сме залети с жалби, 

сблъскваме се с жалби срещу некоректни и нагли работодатели. Няма да е 

преувеличено, ако нарека това съвременна експлоатация. Ситуация, в която 

работникът работи безплатно, семейството и децата му мизерстват и в повечето 

от тези случаи, ще го кажа направо, във всички тези случаи, работниците са 

оставени да се оправят сами, защото държавата и институциите са безсилни. Те 

вдигат рамене с израза нищо не може да се направи. Е, това не може да 

продължава така, затова заедно с КНСБ внесохме предложенията за промени в 

седем закона, като всички те са базирани върху конкретни случаи от 

практиката. Обсъдени са публично с отговорните институции и са внесени за 

обсъждане в тристранния съвет.  

Очаквам новоизбраното Народно събрание да се заеме приоритетно с 

тези законодателни промени, да ги разгледа и приеме в най-бързи срокове. 

Очаквам също така създадената парламентарна анкетна комисия, която видите 

ли, трябва да установява случаите на неплатени заплати, какво ли тук има да 

се установява, няма да се превърне в едно средство за тупане на топката, за 

неглижиране и финтиране на проблема. Защото забавянето на приемането на 

тези законодателни промени ще направи необратимо, невъзможно за хиляди 

работници от фалиращи предприятия, да си получат гарантираните от 

държавата вземания. Всички тези 20 случая, в които протестират през 

последните месеци, няма да могат да си получат гарантираните вземания, 

заради забавяне на законодателните промени. И тогава отговорен ще бъде 

парламента. 

Добре беше, че гости на този висок форум са ръководители, лидери, 

представители на основните политически партии, очакваният бъдещ премиер, 

представители на служебното правителство, заместник-председатели на 

парламента, работодателски организации. Това са все хората, от които зависи 

защитата на правата на българските хора на труда. Очаквам, че тяхното 

присъствие днес тук, макар и за кратко, е знак. Знак за това, че те са готови да 

чуят гласа на синдикатите, гласа на работниците. Знак за това, че са готови да 

изпълняват обещанията, които дадоха в наскоро приключилата предизборна 

кампания. За повече социална справедливост и за повишаване на доходите на 

работещите в България. Хората очакват това от нас. Ние очакваме това да се 

случи. Успех на форума! 


